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   گام بعدی در حوزه بازرسی ها باشد
مهدي محمدي تحليلگر مس��ائل سياسي در صفحه 
ش��خصي خود در توئيتر درباره عبور ذخاير اورانيوم 

ايران از سقف ۳۰۰كيلوگرم، نوشت: 
خبر عبور ايران از س��قف ۳۰۰كيلويي اورانيوم كم غني ش��ده، گامی 
راهبردي است كه معادلات را جابه جا خواهد كرد. تا وقتي فشار ادامه 
دارد، به جاي مذاكره بايد حمله كرد. گام بعدي مي تواند كاهش همه 
تعهدات كليدي در برجام از جمله در حوزه بازرسي ها، تحقيق و توسعه 

و انباشت مواد باشد. 
........................................................................................................................

    ظريف: ما برجام را نقض نكرده ايم
محمدجواد ظريف وزير امور خارجه ايران در پيامي در توئيتر به اقدام 

ايران در افزايش ذخاير اورانيوم غني سازي شده خود اشاره كرد. 
ظريف در اين پيام توئيتري نوش��ت: ما برنامه جامع اقدام مشترك را 
نقض نكرده ايم. پاراگراف ۳۶ توافق نشان مي دهد چرا ما پس از خروج 
امريكا به دنبال پاراگراف ۳۶ رفتيم. ما به سه كشور اروپايي و دو كشور 
ديگر چند هفته مهلت داديم در حالي كه در حال حفظ حقوق خودمان 
هستيم. ما سرانجام اين اقدام را پس از ۶۰هفته اتخاذ كرديم. به محضي 
كه سه كشور اروپايي به تعهداتشان پايبند بشوند ما اقدامات خود را به 

عقب باز مي گردانيم. 
........................................................................................................................

    واكنش رضايي به قرارداد اينستكس
محسن رضايي، دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام در صفحه شخصي 

خود در توئيتر درباره قرارداد اينستكس نوشت: 
اينستكس قادر نيست آبروي از دست رفته اروپا را احيا كند چه رسد به 

اينكه امتيازي براي ايران باشد. 
........................................................................................................................

   تعريف اينستكس در 5 جمله 
حجت الاس��ام س��يدمحمود نبويان نماينده مردم تهران در مجلس 

شوراي اسامي نهم در توئيتر درباره اينستكس نوشت:
 اينستكس يعني:

1 - نفي قول هاي داده شده در برجام
2 - عمل به تحريم هاي امريكا

۳ - تحريم نفت ايران از سوي امريكا
4 - پذيرش تحريم هاي بانكي

5 - قطع ارتباط شركت هاي اروپايي با ايران و نفت در برابر غذا.
آيا حقارتي بالاتر از اين براي ملت ايران قابل تصور است. 

........................................................................................................................
    صيانت شوراي نگهبان از حق دادرسي عادلانه شهروندان

عباس��علي كدخدايي قائم مقام و سخنگوي شوراي 
نگهبان با انتشار مطلبي در صفحه شخصي خود در 

اينستاگرام نوشت:
لايحه »مقررات انتظامي هيئت علمي دانشگاه ها و 
مؤسسات آموزش عالي و تحقيقاتي كشور« در تاريخ 1۳۶4/۹/2۸ به 
تصويب مجلس رسيد و براي اظهار نظر به شوراي نگهبان ارسال شد. در 
ماده 4 اين لايحه مقرر شده بود صاحيت رسيدگي به تخلفات انتظامي 
اعضاي هيئت علمي با هيئت هاي بدوي و تجديدنظر رسيدگي انتظامي 
به تخلفات آنهاست و صاحيتي براي تظلم خواهي به مراجع قضايي در 
نظر گرفته نشده بود. پس از بحث و بررسي در جلسات متعدد، شوراي 
نگهبان در تاريخ 1۳۶4/1۰/12 اعام كرد ماده 4 اين لايحه كه با اعام 
قطعيت حكم، محكوم را از حق تظلم به مقامات قضايي محروم نموده، 
مغاير با موازين شرعي است و متهم در صورتي كه نسبت به نظر هيئت ها 

معترض باشد بايد حق تظلم به مراجع قضايي صالح را داشته باشد. 
نهايتاً در مصوبه اصاحي، مجلس تبصره اي را به متن ماده اضافه كرد 
كه »رأي هيئت تجديد نظر مانع از رجوع عضو هيئت علمي به مراجع 
قضايي نخواهد بود.« مصوبه اصاحي در تاريخ 1۳۶4/12/2۶ به تأييد 
شوراي نگهبان رسيد. اصل ۳4 قانون اساسي: »دادخواهي حق مسلم 
هر فرد است و هر كس مي تواند به منظور دادخواهي به دادگاه هاي صالح 
رجوع نمايد. همه افراد ملت حق دارند، اين گونه دادگاه ها را در دسترس 
داشته باش��ند و هيچ كس را نمي توان از دادگاهي كه به موجب قانون 
حق مراجعه به آن را دارد، منع كرد.« اصل 15۹ قانون اساسي: »مرجع 
رسمي تظلمات و شكايات، دادگستري است. تشكيل دادگاه ها و تعيين 

صاحيت آنها منوط به حكم قانون است.«

 سلامت استاد ايراني 
در زندان امريكا در خطر است

دانش�مند ايران�ي ك�ه ۹ م�اه اس�ت در زن�دان امري�كا ب�ه 
س�ر مي ب�رد، اكن�ون ني�از ب�ه درم�ان توس�ط پزش�ك دارد. 
مسعود س��ليماني، دانشمند ايراني و استاد دانش��گاه تربيت مدرس و 
پژوهشگر حوزه سلول هاي بنيادي و دانشيار دانشگاه تربيت مدرس و 
جزو يك درصد دانش��مندان برتر جهان از حيث استنادهاي علمي در 
مجات معتبر علمي شناخته مي شود. اين دانشمند ايراني 15مهر ماه 
سال گذشته در قالب يك فرصت مطالعاتي عازم كشور امريكا شد، اما 
پيش از ورود به خاك كش��ور امريكا به علت نامعلومي از سوي پليس 

FBI دستگير و زنداني شد. 
اين استاد دانشگاه كه در رشته خون شناسي )هماتولوژي( و سلول هاي 
بنيادي تحقيق مي كند، توسط مؤسسه امريكايي به نام »مايو كلينيك« 
كه يكي از معتبرترين مراكز و دانشگاه هاي علوم پزشكي جهان است، 
براي انجام تحقيقات تخصصي به اين كش��ور دعوت ش��د و برخاف 
تمامي پروتكل هاي دانشگاهي و تحقيقاتي در حال حاضر حدود ۹ماه از 
دستگيري اين دانشمند ايراني مي گذرد و تاكنون هيچ گزارش رسمي 
در خصوص دليل بازداشت اين دانش��مند ايراني از سوي دولت امريكا 

اعام نشده است. 
محمدتقي احمدي رئيس دانشگاه تربيت مدرس در گفت وگو با فارس 
با اشاره به اينكه استاد مسعود سليماني ۹ماه است در زندان امريكا بدون 
تشكيل دادگاه به سر مي برد، گفت: دانشمند ايراني بازداشت شده در 
كش��ور امريكا در حال حاضر اگر قرص هاي مربوط به معده و گوارش 
استفاده نكند، دچار مشكات حاد درماني خواهد شد. بايد طبق قوانين 
نظام حاكم بر كشور امريكا، مأموران و مسئولان زندان سامت زنداني 
را تأمين و استاد ايراني را نه تنها مورد مداوا قرار دهند بلكه بايد او را از 

نظر سامت جسماني و روحي بيمه كنند. 
منصوره موحدين رئيس دانشكده علوم پزشكي دانشگاه تربيت مدرس 
نيز در گفت وگو با فارس درباره آخرين وضعيت اين دانش��مند ايراني 
گفت: اين دانشمند ايراني به هيچ عنوان دسترسي به خارج از زندان 
ندارد و تنها از طريق تلفن ثابت با پرداخت هزينه در صورتي كه حساب 
بانكي اش شارژ شود مي تواند با احتساب دقيقه اي هفت دلار با خانواده 
خود صحبت كند، اين موضوع در حالي اس��ت كه مادر اين اس��تاد به 
دليل شرايط جسماني نامطلوب در قسمت icu يكي از بيمارستان هاي 

تهران بستري است. 
وي افزود: متأس��فانه هم بندي ه��اي زنداني دانش��مند ايراني افرادي 
خافكار با جرم هاي سنگين هستند، از طرفي بايد بگويم در روزهاي 
اخير اين استاد دانشگاه شرايط جسماني خوبي ندارد و بايد هرچه زودتر 

دارو مصرف كند و تحت درمان پزشك قرار بگيرد. 

رئيس مجلس شوراي اسلامي:

امريكامانندلاتهادرصحنهبينالملليعربدهكشيميكند
امريكايي ها مثل اين لات هايي     مجلس
كه در صحنه هايي عربده كشي 
مي كنند، اين اعتبار را در صحنه بين المللي براي خودشان 

قائل هستند. 
به گزارش تسنيم، علي لاريجاني رئيس مجلس شوراي اسامي 
صبح ديروز در مراسم گراميداشت ش��هداي حمله ناو امريكايي 
به هواپيماي مسافربري ايران در سال ۶7 گفت: عجيب است كه 
امريكايي ها اين هواپيما را س��اقط كردند و از جواب دادن به يك 
سؤال درماندند. آنها گفتند كاپيتان اين ناو اشتباه كرده است، اگر 
اشتباه كرده چرا به فرمانده مدال داديد؟ اگر اشتباه كرده بود بايد 

تنبيه مي كرديد. 
نماينده مردم قم در مجلس با طرح اين پرسش كه آنها چه هدفي 
را از حمله به اين هواپيما دنبال مي كردند، اضافه كرد: يك هدف 
اين بوده كه مي خواستند مردم ايران را بترسانند. امريكايي ها مثل 

اين لات هايي ك��ه در صحنه هايي 
عربده كش��ي مي كنند، اين رفتار را 
در صحنه جهاني از خودش��ان بروز 
مي دهند، فكر مي كنن��د ديگران را 
خاموش مي كنند، اي��ن اعتبار را در 
صحنه بين المللي براي خودش��ان 
قائل هستند. حال آيا شما توانستيد 

يا دچار اشتباه در محاسبه شديد؟
رئيس مجلس با اشاره به خاطرات كساني كه در رژيم گذشته بودند، 
ادامه داد: يكي از نكات برجسته در لابه لاي اين خاطرات اين بود 
كه در ابتدا امريكايي ها تاش كردند شاه را نگه دارند و حتي آقاي 
كارتر در زماني كه جريان انقاب اوج گرفته بود از شاه حمايت كرد 
و برايش گران هم تمام شد. بعد از مدتي كه گذشت آنها افرادي را 
اعزام كردند و متوجه شدند قابل حل نيست و شاه بايد برود پس 

خواستند از وجهه بختيار استفاده كنند و با جرياني كه امام براي 
انقاب ترسيم كرده بودند مبارزه كنند. آنها حتي مي خواستند در 
اين زمان كودتايي راه بيندازند اما بدنه ارتش اين را نمي خواست. 
لاريجاني تأكيد كرد: اينها منطقه را نمي شناسند و در عراق هم 
اشتباه كردند. ش��ما صدام ضعيف ش��ده را ظرف 2۰روز بركنار 
كرديد اما اين آيت الله سيس��تاني بود كه گفت مل��ت عراق بايد 
قانون اساس��ي و دولتش��ان را تعيين كنند. ترام��پ مي گويد ما 
7هزار ميليارد خرج كرده ايم و با اين كار بغضي در دل ملت عراق 
ايجاد كرديد. مشكل امريكايي ها اين است كه خاورميانه و ملت 
ايران را نمي شناس��ند، فكر مي كنند اگر چهار تا ن��او به منطقه 
بياورند مي توانند اراده ملت را تس��ليم كنند اما ايراني ها نش��ان 

دادند كه اراده واحد دارند. 
لاريجاني با اشاره به تحريم هاي امريكا عليه ملت ايران گفت: امروز 
هم ترامپ ابتدا گفت ملت ايران تروريست است و بعد گفت همه 

گزينه ها روي ميز است و بعد با برخي كشورها هم صحبت كرد اما 
كسي با او وارد ائتاف نشد. بعد گفتند نفت را به صفر مي رسانيم 
و بعد گفتند ما آماده مذاكره هس��تيم. وزير خارجه ش��ان گفت 
12شرط داريم و بعد ترامپ گفت ش��رطي براي مذاكره نداريم و 

بعد افرادی را فرستادند. 
وي با اش��اره به ناآرامي هاي دي م��اه ۹۶ اظهار كرد: آش��فتگي 
مختصري هم در سال ۹۶ ايجاد شد و خيلي برايشان گرانبها بود 
كه پيش خود گفتند ما مي توانيم موفق شويم. افراد صاحبنظر در 
ايران كه شايد نظرات متفاوتي هم داشتند به اين نتيجه رسيدند 
كه امريكا كشوري است كه دارد دشمني مي كند و اين مبناي وفاق 
ش��د. ترامپ بايد بفهمد وقتي با زور با يك ملت متمدن صحبت 
كند آن ملت همبسته مي ش��وند، آنها اگر اين را بفهمند بسياري 
از مشكاتش��ان حل مي ش��ود اما درك اين موضوع يك ظرفيت 

عقاني مي خواهد.

 »اعاده اموال نامشروع« مصلحت اصلاح طلبان نیست!
نمايندگان ليست اميد طرح اعاده اموال نامشروع مسئولان را به صلاح نمي دانند

اصل ۴۹قانون اساس�ي دولت  را موظف  مي كند  
ثروت هاي  ناش�ي  از ربا، غصب ، رشوه ، اختلاس ، 
معام�لات  دولت�ي ، ف�روش  زمين هاي  م�وات  و 
مباحات  اصلي ، داير كردن  اماكن  فس�اد و ساير 
موارد غيرمش�روع  را گرفته  و به  صاحب  حق  رد 
كند و در ص�ورت  معلوم  نبودن  او ب�ه  بيت المال  
بدهد. پي�رو همين اص�ل ۱۸۰نماين�ده مجلس 
در اسفند ماه س�ال ۹۶ در راس�تاي تحقق اين 
اصل قانون اساسي، طرح اعاده اموال نامشروع 
مسئولان را تهيه كردند و در دستور كار مجلس 
قرار گرفت، اما اين طرح حين بررسي از دستور 
كار خارج ش�د تا اينكه در بهمن س�ال گذشته 
دوباره مط�رح و در هفته گذش�ته بررس�ي آن 
در مجلس آغاز ش�د كه پ�س از تصويب كليات 
آن، ۱۰م�اده طرح مذك�ور به تصويب رس�يد و 
تنها بررسي دو ماده ديگر آن باقي مانده است. 

   اقدامي قابل تحسين
تصويب طرح »اعاده اموال نامش��روع مس��ئولان« 
از اقدامات قابل دفاع مجلس دهم اس��ت؛ مجلسي 
كه پيش از اين طرح منع به كارگيري بازنشستگان 
را مصوب كرده بود تا سطح انتقاد از اين مجلس تا 
حدودي كاهش بيابد. اما همچنان برخي از اعضاي 
مجلس دهم هس��تند كه با تمام وجود از تصويب 
ش��دن طرح اعاده اموال نامشروع مس��ئولان ابراز 
نارضايت��ي مي كنند! پيش��قراول دلواپس��ي طرح 
»اعاده اموال نامشروع« اعضاي ليست اميد تهران 
هستند؛ افرادي كه در دوره نمايندگي خود اقدامات 
بحث برانگيزي را نيز انج��ام داده اند كه مورد انتقاد 
جدي جامعه نيز ق��رار گرفته اس��ت، از جمله اين 
اقدامات گرفتن عكسي سلفي با فدريكا موگريني 
نماينده اتحاديه اروپا در مجلس ش��وراي اسامي 
بود؛ عكسي كه به س��لفي حقارت نيز مشهور شد و 
تا مدت ها خوراك تبليغاتي شبكه هاي فارسي زبان 

بيگانه عليه كشورمان را نيز فراهم كرده بود. 
بازديد معترضان فعلي طرح اعاده اموال مسئولان 
از موزه لوور فرانسه نيز با كيفيتي كه در رسانه هاي 
پوش��ش خبري پيدا كرد، يكي ديگ��ر از اقدامات 
بحث برانگيز اين جماعت است. آنچه بديهي است 

اينكه طرح هايی نظير طرح اعاده اموال مسئولان، 
يكي از اقدامات مهمي است كه ضمن ترميم اعتماد 
از دست رفته مسئولان در بخش هايی از جامعه طي 
هفته هاي اخير با استقبال افكار عمومي نيز همراه 

شده است. 
   متقاضيان طرح مسكوت

بعد از آنكه طرح اعاده اموال نامشروع مسئولان نهايتاً 
هفته گذشته در مجلس شوراي اسامي به  تصويب 
رسيد، در جريان بررس��ي جزئيات طرح، برخي از 
نمايندگان مجلس با امضای نامه اي از هيئت رئيسه 
مجلس درخواست كردند رسيدگي به اين طرح را به 
مدت چهار ماه مسكوت بگذارند؛ اتفاق قابل تأملي 

كه سؤالات فراواني را نيز با خود به همراه داشت، از 
جمله اينكه چرا نمايندگان مجلس وابسته به يك 
طيف سياسي، نگران روش��نگري در جهت مبارزه 
با فساد مس��ئولان هس��تند يا آيا چنين مخالفتي 
برخاسته از درخواست رسمي پدرخوانده هاي اين 

جريان به نمايندگان خودي است؟
برخي از نمايندگان مطرح مخالف طرح اعاده اموال 
مس��ئولان را افرادي نظير الي��اس حضرتي، پروانه 
مافي، احمد مازني و بهروز نعمتي تشكيل مي دهند. 
محمدجواد فتحي، عضو كميسيون حقوقي مجلس 
كه از متقاضيان مسكوت ماندن طرح است معتقد 
اس��ت كه چند ماده از طرح اعاده اموال نامش��روع 

مس��ئولان، با قواع��د حقوقي در تضاد اس��ت. وي 
همچنين مي گويد ك��ه اين طرح در كميس��يون 

قضايي مجلس به  قدر كافي ارزيابي نشده است!
ميرزايي نيكو، ديگر امضاكننده نامه مسكوت ماندن 
طرح اعاده اموال نامشروع مسئولان مي گويد كه اين 
طرح، به عنوان وس��يله اي براي تسويه حساب هاي 
سياسي مورد اس��تفاده قرار می گيرد و يك قاضي 
مي تواند هر مسئولي را كه بخواهد، پاي ميز محاكمه 

بكشاند. 
   استدلال هاي غير حقوقی

استدلال هاي اينچنيني كه كمترين منطق حقوقي 
را در خود ندارد در حالي مطرح مي ش��ود كه بحث 

اموال و دارايي برخي از مسئولان كشور موج نگراني 
گسترده اي را در سطح جامعه به دنبال داشته و بستر 
و زمينه اي را فراهم كرده است كه دشمنان انقاب 
اسامي و رسانه هاي بيگانه روي اين مسائل به شدت 
موج سواري كرده و تاش كنند تا به واسطه اينگونه 
اتفاقات مردم را از آينده انقاب و نظام دلزده و نااميد 
كنند. به راس��تي چگونه مخالفان اين طرح به فكر 
آبروي يك مسئول رده چندم كشور يا خود هستند 
اما از آينده كشور و آسيب هاي اجتماعي و سياسي و 
رواني كه به واسطه فقدان قوانيني مردم و انقاب را 

تهديد مي كنند اظهار نگراني نمي كنند. 
با اين حال احم��د اميرآبادي فراهاني، عضو هيئت 
رئيسه مجلس شوراي اس��امي در گفت وگويي در 
مورد بررس��ي طرح اعاده اموال نامشروع مسئولان  
گفت: تعدادي از نمايندگان خواستار مسكوت ماندن 
اين طرح شدند و بنده هم به عنوان مخالف با مسكوت 
مان��دن صحبت كردم ك��ه اين درخواس��ت برخي 
نمايندگان رأي نياورد. بعد از تعطيات دو هفته اي 
مجلس و در اولين جلس��ه، دو ماده باقي مانده اين 
طرح در دستور كار قرار مي گيرد و پيگيري مي كنيم 
تا تبديل به قانون و اجرايي شود.  نماينده مردم قم در 
مجلس در مورد مخالفت ها با اين طرح عنوان كرد: 
طرح اعاده اموال نامش��روع مسئولان مخالف هايي 
دارد كه مشاهده كرديم برخي نمايندگان درخواست 
مسكوت ماندن آن را ارائه كردند، هر چند رأي نياورد 
ولي حدود ۹۰نماينده به آن رأي دادند و اين نشان 

از مخالفت ها دارد. 
اميرآبادي ب��ه عنوان مخالف مس��كوت ماندن اين 
طرح، گفت: صحبت از اعتماد عمومي مي شود و با 
توجه به اينكه موضوع رسيدگي به اموال مسئولان 
در فضاي مجازي مطرح شده است، طرح مذكور به 
شفافيت اين موضوع كمك بس��ياري خواهد كرد. 
نمايندگان و هيئت رئيسه مجلس در اين خصوص 
حتي با مس��ئولان جديد قوه قضائي��ه نيز صحبت 
و مش��ورت كردند، آنها با اين طرح موافق هستند. 
رسيدگي به اموال مسئولان، موضوع مردم پسندي 
است كه مي تواند در كارنامه افتخارات مجلس دهم 

ثبت شود.

روزنامه همدلي )1۰ تير 1۳۹۸( در گفت وگويي با آقاي احمد 
خرم، بر ادامه برجام توسط ايران تأكيد و در عين حال دلايلي را 

بيان كرده است كه به نظر جاي تأمل و بررسي دارد. 
آقاي خرم درباره حفظ برجام گفته است: »معلوم است، ايران 
بايد براي حفظ برجام همه هم و غمش را به كار بگيرد... نمي دانم 
عده اي چرا و با چه دليل هايي به خ��ود اجازه مخالفت با برجام 

را مي دهند.«
جناب خرم با تعابيري مانند »معلوم است« يا »نمي دانم چرا« 
روي به مغالطه آورده تا مس��ئله را بديهي و ساده جلوه دهد، به 
گونه اي كه منتقدان را از فهم و درك مسائل بديهي عاجز معرفي 
كند. سخن منتقدين اين است كه بايد بر مبناي قانون و همان 
قراردادهايي كه نتيجه مذاكرات بوده عمل ش��ود. در برجام و 
قوانيني كه بعداً توس��ط مجلس و ش��وراي عالي امنيت ملي و 
رهبري به برجام ضميمه شد، در مورد نقض برجام توسط يكي از 
اعضا چه آمده است؟ حال با استناد به همان مواد قانوني مذكور 
اگر تحريم هاي يك جانبه و ظالمانه ادامه پيدا كند واكنش ايران 
چه بايد باشد؟ آيا به نظر آقاي خرم مواضع دولت در مورد بند ۳۶ 

برجام و اقدام متقابل نيز از سوي تندروها اتخاذ شده است؟
ايشان حتي خروج امريكا از برجام را دليلي براي اقدام متقابل 
ايران نمي داند و عقيده دارد: »امريكا را ما كشوري مي شناسيم 
كه به بدعه��دي كردن ها ع��ادت دارد.« آيا اين هم��ان گزاره 
دلواپس��ان در دوران مذاكره نيس��ت كه صداقت امريكايي را 
زير س��ؤال مي بردند و همان روز با هجمه امثال جناب خرم و 
دوستانشان مواجه مي شدند! چه كساني بودند كه امضاي كري 
را تضمين مي دانستند و در مقابل چه كساني مدام از هوشياري 

در مورد بدعهدي امريكا سخن مي گفتند؟
آقاي خرم باز بي  توجه به شعارهاي اين جريان در ايام انتخابات 
كه قرار است همه تحريم ها با برجام و مذاكره برداشته شود و 
مردم چنان گشايش اقتصادي در زندگي شان ببينند كه نيازي 
به يارانه نداشته باش��ند، ادامه مي دهد: »ما در شرايط تحريم 
قرار داريم و اقتصادمان ركود را به معن��اي واقعي كلمه حس 

مي كند. در چنين شرايطي با كنار گذاشتن برجام آيا وضع مان 
بدتر نخواهد شد كه قطعا پاسخِ اين س��ؤال »بله« است... و آيا 
مي دانند، تحريم ها باعث شده تا س��فره هاي مردم روز به روز 
كوچك تر ش��ود و مردم حت��ي در خريد مايحت��اج اوليه خود 

مشكل داشته باشند.«
آقاي خرم مجدداً با عباراتي مانند »پاسخ قطعا بله است« كام 
خود را بديهي فرض مي كند كه گويا نيازي به استدلال ندارد! 
البته غالباً تمس��ك به چنين مغالطه اي به دلي��ل نبود دليل از 
سوي گوينده است! ايش��ان بايد واضح و ش��فاف توضيح دهد 
مسبب تحريم هاي امروز چه كساني هستند؟ مگر بيان نمي شد 
هر روز تأخير در تصويب برجام ميليون  ها دلار به كشور خسارت 
مي زند؟ حال كه چند سال است برجام در حال اجراست باز هم 
مردم بايد از آقايان بش��نوند كه سفره هايشان به خاطر تحريم 
كوچك تر شده است؟ مردم چند س��ال بايد صبر كنند تا ميوه 

برجام ثمر دهد؟
آقاي خرم بي توجه به اين پرس��ش ها در كرسي شاكي نشسته 
و پرخاشگرانه بدون آنكه پاسخگوي عملكرد خود باشد، فرياد 
مي زند: »بهتر است آقايان به خود بيايند و بيش از اين مصالح و 
منافع ملي را فداي منفعت هاي سياسي و جرياني خود نكنند. 
كار به جايي رسيده است كه بخش زيادي از مردم زير خط فقر 
مطلق و همچنين عده كثيري هم روي خط فقر روزگار سپري 
مي  كنند... چطور مي  توانند با وجود اين آمار و ارقام همچنان ساز 
مخالف را كوك كنند؟« اينكه امروز مردم زير خط فقر رسيده اند 
بايد موجب ش��رمندگي و س��رافكندگي دول��ت و حاميان آن 
باشد، نه منتقداني كه سال هاي قبل همين روزها را پيش بيني 
مي  كردند و ب��ا درك صحي��ح از اوضاع جهان و غرب هش��دار 
مي دادند كه به جاي غش كردن به سمت غرب كمي به داخل و 
توانايي هاي موجود در كشور نگاه كنيد و همه توان و نيروي خود 

را صرف مذاكره با دولت هاي بدعهد نكنيد! 
اتفاق��اً س��از مخالف منتق��دان به خاط��ر همين آم��ار و ارقام 
تاس��ف برانگيز اس��ت چراكه گذش��ت هر روز از دولت و تفكر 

غرب  باور، اين ارقام را افزايش خواه��د داد! از اين رو هر كس به 
منافع ملي و س��عادت ملت ايران بينديش��د، نمي تواند با ادامه 
سياست هاي غلط دولت و دوس��تان آقاي خرم مخالف نباشد! 
اتفاقاً آقاي خرم بايد پاس��خ دهد با چه منطقي همچنان از اين 
وضع ساز موافق كوك كرده اس��ت؟! ضمن آنكه هنوز در يادها 
هست كه كساني از دوستان آقاي خرم د ر مذاكرات، به دشمنان 
گرا مي دانند كه اگر با ما راه بياييد انتخابات را برنده خواهيم شد! 
كاسبي با رأي مردم به هر طريقي مذموم است چه با سياه نمايي 

و چه با وعده هاي توخالي!
بسياري از منتقدان امروز برجام و عملكرد دولت، هواي مجلس 
ندارند بلكه دلس��وزانه و از س��ر دغدغه ملي نقده��اي خود را 
مطرح مي كنند؛ نقدهايي كه از روز اول مذاكرات با احترام بيان 
مي كردند و در عوض ناس��زا و حواله جهنم مي شنيدند و امروز 

مشخص شده بسياري از آن نقدها بجا و درست بود. 
آقاي خرم مي گويد: »اين گروه به خوبي مي دانند كه س��رمايه 
اجتماعي حداقلي دارند و به همين دليل، با سياه نمايي و تخريب 
رقيب به هر بهانه اي تاش مي كنن��د توفيق ها را ناكامي جلوه 
بدهند. دقيقا به همين دليل، دستاورد مهمي چون برجام را هم 
خسارت بار مي دانند تا از اين طريق بتوانند مردم را از دولت زدهِ 
كنند و در نتيجه ... خودشان با همان رأي حداقلي دولت و مجلس 
را به عهده بگيرند.« ايشان البته فراموش كرده اند كه خودشان 
در همين مصاحبه از آمار فقر مطلق و سفره هاي كوچك مردم 
سخن گفته است كه لابد همه اينها از آثار دستاورد مهمي چون 
برجام است! تا امروز يكي از سياست هاي جريان حاكم بر دولت 
ترساندن مردم از آينده اي هولناك بوده است و فرشته نجات آن 
آينده را نيز خود معرفي مي كردند! گويا همچنان همين سياست 

ترس و اميد واهي در دستور كار آقايان است!
آقاي خرم در ادامه گفته اس��ت: »آنها به خوب��ي مي دانند كه 
بدعهدي امريكا در مسئله برجام هيچ ربطي به دولت روحاني 
ندارد.« ام��ا آن زمان كه منتقدان هش��دار مي دادند با تعويض 
دولت امريكا ممكن است برجام نقض شود، آيا همين دولتمردان 

مدعي، نمي گفتن��د كه به گون��ه اي محكم و متق��ن برجام را 
نوشته اند كه هيچ دولتي نمي  تواند آن را كنار بگذارد؟ جداي از 
دولت ترامپ، آيا در همان دولت قبلي امريكا، به صراحت آقاي 
روحاني در مجلس، امريكا برجام را نقض نكرد؟ جالب اين است 
در هر بار نقض برجام مسئولان دولت با توجيه خاصي براي ادامه 
برجام اصرار داش��تند؛ روزي گفتند روح برجام نقض شده ولي 
متن آن خير، وقتي متن آن نقض شد، گفتند نقض فاحش نشده 
است و امروز حتي با خروج امريكا نيز همچنان برخي اصرار دارند 

برجام پابرجاست!
خرم پيش��نهاد مي دهد: »چهره هاي شاخص و تحليلگر بايد با 
مردم سخن بگويند و جامعه را از آنچه در كشور اتفاق مي افتد، 
مطلع كنند. در چنين حالتي است كه توده هاي مردم به آگاهي 
لازم مي رسند و در نتيجه، در انتخابات بهترين تصميم ممكن 
را مي گيرند.« البته منظور او از چهره هاي ش��اخص و تحليلگر 
تنها اصاح طلبان همفكر خود او هس��تند، در غير اين صورت 
اگر تحليلگري با مردم سخن بگويد و از عواقب اعتماد بي  مورد 
به غرب و خسارت هاي مذاكره با دولت هاي بدعهد پرده بردارد 
و وعده هاي پوشالي اصاح طلبان هنگام انتخابات را براي مردم 

يادآوري كند، متهم به سياه نمايي و تندروي خواهد شد!
ظاهراً آقاي خرم مانند بس��ياري از دوستان خود دچار مغالطه 
رها نكردن پيش فرض است و سعي دارد تنها با تكرار به مردم 
بقبولاند كه برجام منافع داشته اس��ت، بدون آنكه فهرستي از 
اين منافع ارائه دهد و توقع دارد دهان مردم با حلوا حلوا گفتن 
ايشان و يارانش شيرين شود! خوب اس��ت آقاي خرم به جاي 
آنكه مردم را به عدم آگاهي و منتقدان را به تندروي متهم كند، 
همانگونه كه آمار داده است وضع مردم را ببيند و اگر واقعاً برجام 
دستاوردي براي مردم داشته است از زبان خود مردم بشنود! اگر 
واقعاً برجام نغمه اي دلنشين در زندگي مردم داشته است و آن 
را حس كرده اند، با صراحت آن را بيان و از دولت و آقاي خرم نيز 
تشكر مي كنند و از آن سو اگر چنين نباشد باز هم جا دارد به نظر 

مردم احترام گذاشته شود. 
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